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Aspekt „simple”  

 PAST -1 PRESENT 0 FUTURE +1 

S
IM

P
L
E
 

Ja coś zrobiłem w określonym czasie. 
„Suchy” fakt z przeszłości 

 
 

-------------------------------------------------- 
 
 

Osoba + II forma/-ed 
??? Did + osoba + czasownik 

 ??? Was/were + osoba + reszta zdania 
X osoba + didn’t + czasownik 
X osoba wasn’t/weren’t … 

 
 

 She had a car accident last night.  
Miała wypadek wczoraj wieczorem. (=Już 
wróciła do domu, auto odholowane)  

 Were you home when she called you? 
Czy byłeś w domu kiedy/gdy zadzwoniła?  

 One day they went on a trip and … 
Kiedyś pojechali na wycieczkę i… 
(=opowiadanie) 
 

 
 
Example key words: last, yesterday, did, was, 
were, completed, ago) 
 

 

Ja coś robię ogólnie; mam zwyczaj coś robić; coś się 
dzieje wg harmonogramu, schematu 

 
 

-------------------------------------------------------- 
 
 

Osoba + czasownik (+es/s – she, he, it) 
??? Do/does + osoba + czasownik … ?  
Am/Is/Are + osoba + reszta zdania? 
X osoba don’t/doesn’t + czasownik 

 
 
 

 I read books. Czytam książki (=mam taki 
zwyczaj). 

 She never smokes. Ona nigdy nie pali.  
 Do you read books? Czy (w ogóle) czytasz 

książki? 
 The 9.20 bus doesn’t run on Sundays. 

Autobus z godziny 9.20 nie kursuje w niedziele. 
(=rozkład jazdy) 

 
 
 
Example key words: Do/does, often, is/are, every 
day, sometimes.  
 

Ja  coś zrobię teraz /w bliskiej przyszłości 
(=spontaniczna decyzja); sądzę, że coś się 

(prawdopodobnie) stanie; obietnice, 
prośby, propozycje, groźby 

-------------------------------------------- 
 
 

Osoba + will + czasownik 
??? Will + osoba + czasownik 

X osoba + will not/won’t (definitely) + 
czasownik 

 
 
 

 I don’t think she will do it. Nie sądzę, 
że ona to zrobi.  (przewidywanie) 

 Say it again and I’ll hit you! Powiedz to 
raz jeszcze a dostaniesz! (groźba) 

 Will you help me lift this piece of 
furniture? (=prośba) 

 I won’t pass this exam. Nie zdam tego 
egzaminu. (np. kiepsko go napisałem) 

 
 
 
Example key words: next, or else, 
tomorrow, in the following week, later 
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Continuous to aspekt „ciągły”. Wyobraź sobie rzekę. Ona płynęła (past), płynie (present) i będzie płynąć (future). 

 PAST -1 PRESENT 0 FUTURE +1 

C
O

N
T
IN

U
O

U
S
 

Ja coś robiłem w określonym momencie (gdy 
coś innego się wydarzyło/działo). 

 
 
 

-------------------------------------------------- 
 
 

Osoba + was/were + czasownik ing 
Was/were + osoba + czasownik ing 

Osoba + wasn’t/weren’t ing 
 
 

 
 I was singing at 4pm. Śpiewałem o 16.  
 As I was walking to work, there was a 

crash. Jak szedłem do pracy miał miejsce 
wypadek.  

 Were you cooking dinner while he 
was sleeping? Gotowałaś obiad, gdy on 
spał?  
 

 
 
Example key words: as, while, for, at (time) 
 

 

Ja coś robię 1. w chwili mówienia 2. obecnie (nie 
w chwili mówienia) 3. tymczasowo  

| coś się wydarzy w bliskiej przyszłości (np. dziś, 
jutro) bo zostało wcześniej zorganizowane. 

 
-------------------------------------------------------- 

 
 

Osoba + am/is/are  + czasownik ing  
Am/Is/Are + osoba + czasownik ing? 

Osoba + am not/isn’t/aren’t + czasownik ing 
 

 
 
 What books are you reading? Jakie książki 

(obecnie) czytasz? 
 I’m seeing the doctor tonight. Dziś mam 

wizytę u swojego lekarza. (Umówiłem ją)  
 She’s giving a speech now. Obecnie 

przemawia.  
 I’m working in Toyota. Obecnie pracuję w 

Toyocie (tymczasowo).  
 
 
Example key words: now, at the moment, currently, 
these days, nowadays, this, tonight.  
 

Ja  coś będę robił w danym momencie w 
przyszłości (z uwagi np. na plany bądź 

normalną kolej rzeczy); 
propozycje/prośby  

 
-------------------------------------------- 
 
 

Osoba + will be + czasownik ing 
Will + osoba + be czasownik ing 

 osoba + will not/won’t (definitely) + 

czasownik 
 
 
 Will you be going to the shop 

today? Czy będziesz może szedł dziś 
do sklepu? 

 Don’t call me at 2pm because I’ll 
be driving back home. Nie dzwoń do 
mnoe o 14, gdyż będę wtedy wracał 
autem do domu.  

 I will be going to Gdansk around 
noon. Będę w południe jechał do 
Gdańska.  

Example key words: this time next 
week/tomorrow,  

 


